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مراسم تشییع پیکر کامبیز درم بخش سه شنبه ۱۸ 
آبــان از مقابل خانه هنرمنــدان برگزار و در قطعه 

هنرمندان بهشت زهرا)س( به خاک سپرده شد.
به گزارش هنرآنلاین، در این مراســم که با حضور 
جمعی از هنرمندان، مســئولان و علاقه مندان این 
هنرمنــد برزگرار شــد، هادی حیــدری، هنرمند 
کارتونیســت به عنوان مجری حضــور پیدا کرد و 
گفت: متأسفانه کرونا یکی دیگر از هنرمندان کشور 
را گرفت. اســتاد کامبیز درمبخــش مرد ایده های 
رنگی و یکــی از مهم ترین قله هــای معاصر ایران 
در ســن ۷۹ سالگی درگذشــت و جهان تصویر را 

ماتم زده کرد.
در ادامــه مجید رجبــی معمــار، مدیرعامل خانه 
هنرمنــدان، با بیان ایــن که کامبیــز درمبخش 
هنرمند بزرگی بود، گفت: »ایشــان انسان خوش رو 
و خوش خلقی بود که همواره آمادگی دســتگیری 
از هنرمنــدان جوان را داشــت. بســیار ظریف و 
نازک اندیــش بــود و از دســت دادن ایشــان غم 
بزرگی برای خانواده هنری اســت. از خدای بزرگ 
می خواهم از دســت رفتن هنرمندان جبران شود و 

دوباره نشاط به خانواده هنری بازگردد.
احمد عربانی، کاریکاتوریســت و از دوستان قدیمی 
کامبیــز درمبخش به قرائت متنی که از قبل آماده 
کرده بود پرداخت و گفت: این طفل شیرازی که تا 
آخرین لحظه حیاتش نوجوانی هجده ســاله ماند، 
عاشــقی بود خستگی ناپذیر و جوهر قلم خودنویس 
او هیچ گاه تمام نمی شد. گاهی دور و گاهی نزدیک 
با لبخندی پرسشــگر به شکار ایده ها می رفت. شاید 
بهتر اســت بگویــم که ایده ها به دنبــال او بودند؛ 
درســت ماننــد حافظ. گاهــی از اندام ناســازگار 
روزگار می نالید؛ اما هرگــز ترش رویی نمی کرد. او 
با فخرفروشــی رابطه خوبی نداشــت و به هنر های 
تجسمی آبروی ویژه ای داد. او بود که هنر کاریکاتور 
را به ایران شناســاند و با جوایزی که دریافت کرد، 
باعث شــد تا دروازه موزه های مهم جهان به روی 
آثار او گشــوده شــوند و نام ایران در میان بزرگان 
هنــر کاریکاتور ثبت شــود. او در فاصله کوتاهی از 
ارســال آثارش به ایران بازگشــت و مانند پرنده ای 
که به آشــیانه اش برگشــته، به کار در مجله »گل 
اقا« پرداخت و به زودی بال و پرش گسترده تر شد. 

نزدیک بود دشــمنانی دوست نما استاد را به ورطه 
خطرناکی بیندازند اما کیومرث صابری دوباره استاد 
را نجــات داد. درمبخش ممنوعیت را برنمی تافت و 
کار هایش را به جز عرضــه در نمایش های مختلف 
در قالب کتاب های دیدنی به دســت چاپ سپرد و 
آثارش را جاودانه ســاخت به طوری که همه حتی 

کودکان از آنان استفاده کردند.
سیدمسعود شجاعی طباطبایی، کاریکتوریست نیز 
پیام تســلیتی را از سوی دو هنرمند خارجی قرائت 
کرد. هیکابــی دمیرچی و بولیــگان دو هنرمندی 
بودند که فایل صوتی تسلیت آنان در مراسم پخش 

و سپس ترجمه آن توسط طباطبایی قرائت شد.
در متن تسلیت دمیرچی آمده بود: از ترکیه، به همه 
دوســتان و همکاران کاریکاتوریستم و مردم ایران 
ســلام می کنم. کامبیز درمبخش یکی از بزرگترین 
کاریکاتوریســت های قرن حاضر بود، ایران، تورهان 
ســلجوق خود را از دســت داد. خوب می دانم این 
اتفاق یعنی چه. می دانم ســایر کاریکاتوریست های 
ایرانــی راه کامبیــز را ادامه می دهنــد و ما را به 
آینده امیدوار خواهند کــرد. ملاقات با کامبیز یکی 
از افتخارات زندگی ام محسوب می شود. او مهربان و 
انسان دوست بود. هرگز تو را فراموش نخواهیم کرد. 
به جامعه کارتونیست ها و کاریکاتوریست های ایران 

و جهان تسلیت می گویم.

آرمان قلی پور با بیان اینکه می توان با نشــان دادن 
نقاط مثبــت ایران به جهان با توجه بیشــتری نیز 
مواجه شــد، گفت: هیچ کشــوری چنین آشــکار 
مشــکلاتش را بیان نمی کند. مــا می توانیم در آثار 
خود امیدها، فضاها و فرهنگ هــای زیبایمان را به 

دنیا معرفی کنیم.
به گــزارش هنر آنلاین، آرمان قلی پور مستندســاز 
که به تازگی با مســتند »چامــون« حضور موفقی 
را در جشــنواره های جهانی ســپری کرده اســت، 
درباره مشــخصه هایی که ســبب دیده شــدن آثار 
در جشنواره های جهانی می شــود، گفت: به عنوان 
مستندســاز همیشه ســعی می کنم با واقعیت کار 
کنم؛ یعنــی تلاش اصلی ام معطوف این اســت که 
داستانی که رخ می دهد را با شخصیت های اصلی و 
بیان خلاقانه  که وظیفه هر فیلمسازی است، روایت 

کنم.
وی افــزود: بنابراین بازخوردی کــه من گرفتم به 
این صورت بود که واقعی بودن فیلم ســبب شد هر 
مخاطبی که هر جای دنیا فیلم را دید، توانســته با 
داســتان آن ارتباط برقرار کند. در نتیجه در درجه 
اول برای روایت مســتند تعهد بــه واقعیت موضوع 
مهمــی به شــمار می آید. عــلاوه بر این مســتند 
»چامون«، نگاهی متفاوت به پدیده کرونا داشت که 

شاید تاحدی آن را متمایز می کرد.
کارگردان مســتند »فرزنــدان خونیــار« در ادامه 
بیان کرد: تمــام فیلم هایی کــه در بخش کرونای 
سینماحقیقت ســال گذشــته حضور داشتند، در 
محیط های بیمارســتانی و خاکسپاری بود که اتفاقا 
با خطرپذیری بالا و زحمت بسیار تولید شده بودند. 
مســتند »چامون« یک نگاه خیلی متفاوت به کرونا 
داشــت و درباره تاثیر این پاندمی روی عشایری بود 
که کمتر کسی فکر می کرد آنها نیز اکنون با مشکل 

مواجه شده باشند.
قلی پور در ادامه توضیح داد: یعنی هرکسی فیلم را 
دیده، گفته اصلا ما فکــر نمی کردیم برای آدم های 
کوهســتانی یا آدم هایی همچون عشایر که اصلا در 
ذهن ما هم نیستند کرونا بتواند دردسرآفرین باشد 
و این میزان مشــکل برای آنها به وجود آورده باشد. 
در نتیجه بازخوردهــای جهانی که گرفتم در مورد 
فضــا و اتفاق فیلم و به خصوص آن نگاه بومی فیلم 

بوده است.
این مستندساز در ادامه عنوان کرد: فیلم هایی که در 
این سال ها از ایران در جشنواره های جهانی شرکت 
کرده اســت، اکثرا فیلم های اجتماعی و شهری و با 
مایه های آســیب های اجتماعی بوده که سعی کرده 
تصویر درســتی از ایران ارائه ندهد. شخصا معتقدم 
اگــر ما مشــکلی داریم، هیچ کشــوری نمی آید به 

واضحی ما مشکلات را بیان کند.
وی با بیان این پرســش که چرا مــا خوبی هایمان 
را معرفــی نمی کنیم؟ گفت: چــرا در آثار خود آن 
امیدهــا، فضاها و فرهنگ های زیبای خود را به دنیا 
معرفی نکنیم؟ من در چنــد کاری که انجام دادم، 
بیشــتر درباره فرهنگ، آداب و رســوم و قوم نگاری 
بوده و به نظرم دلیل دیده شــدن آنها این بوده که 
اکنون ســینمای جهان هم به دنبال این واقعیت ها، 
ســنت ها و خرده فرهنگ هایی بوده که کمتر به آنها 

پرداخته شده است.
کارگردان مستند »چامون« در ادامه بیان کرد: علاوه 
بر این موارد، جشــنواره ها دوست دارند ویترینی از 
فرهنگ های ملل مختلف را داشــته باشند. موفقیت 
مستند »چامون« و فیلم های دیگر من به این دلیل 
بوده که بومی ســاخته شــده ولی سعی کرده یک 
نگاه جهانی داشــته باشد و به مخاطب جهانی خود 

نیز فکر کند. 

پیکر کامبیز درم بخش در قطعه هنرمندان به خاک سپرده شد
وداع با یک هنرمند بزرگ

گفت و گو با کارگردان مستند »چامون« 
 مهم ترین مساله در سینمای مستند تعهد به واقعیت است 
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آکادمی علوم و هنرهای ســینمایی اســکار اعلام کرده 
امســال قطعا ۱۰ فیلم را در شاخه بهترین فیلم بلند به 

عنوان نامزد معرفی خواهد کرد.
به گزارش ایســنا، پــس از برگزاری کم هیاهوی اســکار 
۲۰۲۱ که با جذب کمترین مخاطب تلویزیونی تاریخ این 
رویداد همراه شد، مســئولان آکادمی قصد دارند امسال 
هم از طریق معرفی ۱۰ فیلم به عنوان نامزد در شــاخه 
بهترین فیلم بلند، بار دیگر جذابیت از دســت رفته جوایز 

اسکار را زنده کنند. 
تعداد نامزدهای شــاخه بهترین فیلــم در روزهای آغاز 
برپایی جوایز اســکار هر ســال تغییر می کرد اما از سال 
۱۹۴۴ تا ۲۰۰۸ اســتانداردی در این باره تعریف شــد و 
تنها پنج فیلم نامزد دریافت مهم ترین شاخه جوایز اسکار 
می شدند؛ اما با انتقاد به نامزد نشدن فیلم های مورد توجه 
منتقدان چون »شوالیه تاریکی« و انیمیشن علمی-تخیلی 
»وال-ئی« در سال ۲۰۰۸، آکادمی برای جذب مخاطب 
ییشتر و جذاب کردن این رویداد تصمیم به افزایش تعداد 
نامزدهــا به ۱۰ فیلم از دوره بعــد آن گرفت و در نتیجه 
فیلم هایی چون »آواتار«، »منطقه ۹«، انیمیشن »UP« و 
آثار سرگرم کننده  و تماشاگرپسندی چون »حرام زاده های 
لعنتی« توانستند به جمع نامزدهای شاخه بهترین فیلم 
راه یابند. در نهایت نیز جایزه به فیلم »هرت لاکر« رسید 
و پخش تلویزیونی مراســم اســکار  ۲۰۰۹ توانست ۴۱ 

میلیون بیننده جذب کند. 
با این وجود بخش قابل توجهی از مســئولان در آکادمی 
نســبت به این تغییر ناخشــنود بودند و اعتقاد داشتند 
افزایش تعــداد نامزدهــای بهترین فیلم بــه ۱۰ فیلم، 
ارزش نامزدی در این شــاخه را کاســته و در نتیجه در 
فرمولی جدید اعلام کردند بین ۵ تا ۱۰ فیلم در هر دوره 
می توانند نامزد این شاخه باشند و با غیرقابل پیش بینی 

کردن تعداد نامزدها خواســتند به جذابیت این شــاخه 
کمک کنند. 

اما تجربه نشان داد در ۱۰ سالی که این قانون اجرا شد و 
در هر سال ۸ یا ۹ فیلم نامزد این شاخه می شدند، به جای 
افزایش جذابیت، گمانه زنی ها درباره فیلم های جامانده که 
می توانستند به عنوان فیلم نهم و دهم نامزد اسکار شوند 

بالا گرفت. 
آکادمــی بار دیگر در جولای ۲۰۲۰ اعــلام کرد از دوره 
۲۰۲۱ در مجمــوع ۱۰ فیلــم به صــورت قطعی نامزد 
شــاخه بهترین فیلم می شــوند، گرچه این استراتژی در 
سال گذشته جواب نداد و مراسم اسکار با کمترین اقبال 
دوره های خود مواجه شــد و تنهــا ۱۰.۴ میلیون نفر به 

تماشای مراسم اعطای جوایز از شبکه ABC نشستند.
با بازگشــایی ســینماها، نود و چهارمیــن دوره جوایز 
سینمایی اسکار امیدوار است بار دیگر اهمیت فرهنگی و 
جذابیت از دست رفته خود را بازیابد. امسال نیز قرار است 
۱۰ فیلم در شاخه بهترین فیلم نامزد کسب جایزه معرفی 
شــوند و با افزایش تدریجی اعضای آکادمی از شش هزار 
نفر به ۸۹ هزار نفر و همچنین تنوع فرهنگی بیشتر میان 
رای دهندگان، این امیدواری وجود دارد که نگاه این جوایز 
تنها به آثار معمول هالیوودی محدود نشــود و شــانس 
فیلم های غیرانگلیســی زبان همچون »قهرمان« ساخته 
اصغر فرهادی، »مادران موازی« از »پدرو آلمادوار« و فیلم 
برنده نخل طلای »تیتان« برای کســب نامزدی شــاخه 

بهترین فیلم افزایش یابد.
جدا از تاریخ ســازی فیلم »انَگل« در جوایز اسکار ۲۰۲۰، 
شاخه بهترین فیلم  طی دوره های گذشته کمتر توجهی به 
فیلم های غیرانگلیسی زبان داشته اما حضور این فیلم های 
بین المللی در این شــاخه که در جشــنواره های معتبر 
درخشــیدند، می تواند به بازگشت جذابیت از دست رفته 

اسکار بیش از پیش کمک کند.
فیلم »قهرمان« که در شــاخه بهترین فیلم بین الملی از 
شانس های اصلی کســب نامزدی و جایزه است از سوی 
نشریات سینمایی در شاخه های بهترین فیلم و فیلمنامه 
اصلی نیز شانس بالایی برای حضور در میان نامزدها دارد. 
سینمای ایران علاوه بر کســب سه نامزدی  )»بچه های 
آســمان« مجید مجیــدی، و »جدایی« و »فروشــنده« 
اصغر فرهادی( و دو جایزه در شــاخه اســکار بین المللی 
)»جدایی« و »فروشــنده«(، در اسکار ۲۰۱۲ نیز با اصغر 
فرهادی در شاخه بهترین فیلمنامه اصلی نامزد شده بود. 
در صورتی که »قهرمان« بتواند به جمع نامزدهای بهترین 
فیلم اسکار ۲۰۲۲ راه یابد، نخستین حضور سینمای ایران 

در این شاخه رقم خواهد خورد. 
در فهرســت جدید هالیوود ریپورتــر از ۳۰ فیلم اصلی 
رقیب شــاخه بهترین فیلم بلند اســکار ۲۰۲۲، نام فیلم 
»قهرمان« در کنار آثاری چون »بلفاســت«، »کودا«، »به 
بالا نگاه نکن«، »تل ماسه«، »گزارش فرانسوی«، »دست 
خدا«، »خانه گوچی«، »پادشاه ریچارد«، »آخرین دوئل«، 
»دختر گم شــده«، »کوچه کابــوس«، »مادران موازی«،  
»قدرت سگ«، »موشک ســرخ«، »اسپنسر«، »تیتان«، 
»تراژدی مکبث« و »داستان وست ساید« دیده می شود.

 نامزدهای نهایی اســکار ۲۰۲۲ روز ۸ فوریه ۲۰۲۲ )۱۹ 
بهمن ماه( معرفی می شوند و مراسم اسکار نیز ۲۷ مارس 

۲۰۲۲ )۷ فروردین( برگزار خواهد شد. 

۱۰ فیلم در شاخه بهترین فیلم بلند به عنوان نامزد معرفی خواهد شد

قانون جدید اسکار به کام »قهرمان«؟!
»دی کاپریو« در نقش رهبر بزرگترین 

خودکشی تاریخ
»لئوناردو دی کاپریو« قرار است در 
یک فیلم ســینمایی جدید در نقش 
»جیم جونز« چهره جنجالی و رهبر 
خودکشــی ۹۰۹ نفر در سال ۱۹۷۸ 
میلادی بازی کند. به گزارش ایسنا 
به نقل از هالیوود ریپورتر، این بازیگر 
برنده اسکار که تاکنون جندین بار در 

نقش شخصیت های حقیقی از »جی ادِگار هوور« در فیلم »جی ادِگار«، »فرانک 
آبگنیــل« در فیلم »اگه می تونی منو بگیر«، »هــاوارد هیوز« در فیلم »آواتار« و 
»جردن بلفورت« در فیلم »گرگ وال اســتریت« بازی کرده، حالا قصد دارد در 
یک پروژه جدید سینمایی در نقش »جیم جونز« رهبر آئینی جنجالی دهه ۱۹۷۰ 
میلادی مقابل دوربین برود.  کمپانی MGM ســاخت این فیلم سینمایی را بر 
عهده دار و »اســکات روزنبرگ« که پیش از این در مجموعه فیلم های »ونوم« و 
»جومانجی« مشارکت داشته، نگارش فیلمنامه این پروژه جدید را بر عهده دارد. 

»جیم جونز« که یک رهبر آئینی بود که مسئول خودکشی دسته جمعی ۹۰۹ نفر 
در جونز تاون گویانا در ۱۸ نوامبر ۱۹۷۸ بود که از آن به عنوان یکی از بزرگترین 
مرگ های دسته جمعی تاریخ یاد می شود. او که از سوی مریدانش به سبب داشتن 
کاریزما و هچنین داشتن برخی توانایی های خاص مورد تحسین قرار می گرفت، به 
دلیل سوء استفاده از برخی پیروان خود نیز موردانتقاد بود.  داستان زندگی »جیم 
جونز« تاکنون منبع الهام کتاب ها، مستند و برنامه های تلویزیونی بسیاری شده 
است که جدیدترین آن مستندی با عنوان »حقیقت و دروغ: جیمزتاون، بهشت 
گمشــده« که در سال ۲۰۱۸ و به بهانه چهلمین سالگرد این خودکشی جمعی 
از ســوی سامانه نمایش آنلاین Hulu منتشر شد.  »دی کاپریو« اخیرا در کنار 
»جنیفر لاورنس« در فیلم »به بالا نگاه نکن« ساخته »آدام مک کی« و همچنین 
فیلم »قاتلان ماه کامل« ساخته »مارتین اسکورسیزی« مقابل دوربین رفته است. 

»دشت خاموش« راهی اسکاتلند و فرانسه شد
خاموش«  »دشــت  سینمایی  فیلم 
به کارگردانی احمــد بهرامی در دو 
جشــنواره در فرانســه و اسکاتلند 
روی پرده می رود. به گزارش ایســنا، 
»دشت خاموش« به کارگردانی احمد 
بهرامی و تهیه کنندگی سعید بشیری 
که در یکسال حضور در بیش از ۳۰ 

جشنواره بین المللی را تجربه کرده، قرار است در نوزدهمین دوره جشنواره فیلم 
اینورنس اسکاتلند و بخش مســابقه دومین جشنواره فیلم تصاویر جدید ایرانی 
ویتره فرانسه به نمایش گذاشته شود.  بر این اساس، این فیلم سینمایی ۱۱ نوامبر 
)پنجشنبه ۲۰ آبان ماه( در نوزدهمین دوره جشنواره فیلم اینورنس اسکاتلند که 

۵ تا ۱۱ نوامبر )۱۴ تا ۲۰ آبان( برگزار می شود، به نمایش درمی آید.
همچنین »دشت خاموش« در بخش مسابقه دومین دوره جشنواره فیلم تصاویر 
جدید ایرانی ویتره فرانســه که ۱۰ تا ۱۴ نوامبر )۱۹ تا ۲۳ آبان( برگزار می شود، 
حضور دارد و ۱۲ نوامبر )جمعه ۲۱ آبان( ســاعت ۱۴:۳۰ در ســینما آئورا و ۱۳ 

نوامبر )شنبه ۲۲ آبان( ساعت ۱۶ در این رویداد سینمایی اکران می شود.
پخش بین المللی »دشت خاموش« که این روزها در سینماهای هنروتجربه روی 
پرده است، برعهده علی قاسمی است. جایزه بهترین فیلم بخش افق ها از جشنواره 
ونیز سال ۲۰۲۰، بهترین فیلم از فستیوال هنگ کنگ سال ۲۰۲۱، جایزه بهترین 
بازیگر مرد برای علی باقری از جشنواره هنگ کنگ سال ۲۰۲۱، بهترین تدوین 
برای ســارا یاوری از انجمن بین المللی منتقدان و روزنامه نگاران سراســر جهان 
سال ۲۰۲۱، نشان فیپرشی از فدراسیون بین المللی منتقدان فیلم سال ۲۰۲۰، 
تندیس بنیاد فای )اعتماد ملی ایتالیا( سال ۲۰۲۱، جایزه بهترین فیلم از جشنواره 
سابورسیو کرواسی سال ۲۰۲۱ و جایزه بهترین فیلمبردار سال آسیا برای مسعود 
امینی تیرانی و جایزه بهترین فیلم از نگاه تماشاگران جوان هفتمین دوره جشنواره 
بین المللی فیلم بوگوتا از جمله افتخارات این فیلم سینمایی است. علی باقری، فرخ 
نعمتی، مهدیه نساج، تورج الوند، مجید فرهنگ، ناصر علاقمندان، راضیه ایرانی، 
نرگس امینی، محســن یگانه، مهتاب خوش منش، شقایق آقازاده، اهورا بهرامی، 

پارسا و ارشا سبحانی، برسام بهرامی، مینا سرقره در این فیلم بازی کرده اند.

نمایش »سه گانه کوکر« عباس کیارستمی
 در برنامه آنلاین سینمای مدرن استانبول

یکی از موفق ترین سه گانه های تاریخ 
سینمای ایران ساخته زنده یاد عباس 
کیارستمی در برنامه آنلاین سینمای 

مدرن استانبول به نمایش درآمد.
به گزارشش هنر آنلاین، رنامه نمایش 
سه گانه سینمای مدرن استانبول ویژه 
اکران آنلاین ســه گانه های مشــهور 

ســینمایی از چهار گوشه جهان در ترکیه اســت و هر ماه سه فیلم از کارنامه دو 
فیلمساز در این برنامه به نمایش درمی آید. اکران آنلاین »سه گانه کوکر« زنده یاد 
عباس کیارستمی از ۲۵ اکتبر )حدود دو هفته پیش( آغاز شد و پس از پایان آن 
نوبت به نمایش سه گانه »شیلی« از پاتریسیو گوسمان، فیلمساز نامدار شیلیایی 
می رسد که تا اواخر یازدهمین ماه از سال رو به پایان میلادی ادامه می یابد. نمایش 
آنلاین این فیلم ها رایگان اســت و همه می توانند به وبسایت آن دسترسی داشته 
باشند. مرحوم کیارستمی سه گانه »کوکر« خود را بین سال های ۱۹۸۷ تا ۱۹۹۴ در 
روستایی به همین نام در شمال ایران ساخت. »خانه دوست کجاست؟« نخستین، 
ساده ترین و داستانگوترین فیلم این سه گانه است که به گونه ای نام کیارستمی را 
ســر زبان ها انداخت و تقریبا در همه جای دنیا دیده شد. داستان درباره پسرکی 
به نام احمد اســت که از روســتای خود کوکر به دهکده همسایه می رود تا دفتر 
مشق همشاگردی اش را به دست او برساند. »زندگی و دیگر هیچ« دومین فیلم از 
سه گانه کوکر کیارستمی است که سال ۱۹۹۲ ساخته شد و نخستین بار در بخش 
نوعی نگاه جشــنواره کن به نمایش درآمد. این فیلم مستند-داستانی روایت سفر 
کیارســتمی و پسرش به شمال ایران پس از زلزله سال ۱۹۹۰ یا ۱۳۶۹ است که 
۳۰ هزار کشته داشت و نیم میلیون نفر را آواره کرد. آنها در جستجو برای یافتن 
بازیگران »خانه دوســت کجاست؟« راهی شــمال می شوند و ماجراهای آن را در 
»زندگی و دیگر هیچ« به تصویر می کشند. پایان بخش سه گانه »کوکر« هم »زیر 
درختان زیتون« اســت که سال ۱۹۹۵ در شصت و هفتمین دوره مراسم اهدای 
جوایز اسکار نماینده سینمای ایران در بخش بهترین فیلم خارجی زبان بود. داستان 
در همان شمال زلزله زده می گذرد و درباره ماجراهای تولید »زندگی و دیگر هیچ« 
است، البته با حضور یک بازیگر حرفه ای یعنی زنده یاد محمدعلی کشاورز و روایت 

رویبدن غنچه عشق در پس آوارهای زلزله بین دو جوان.

»دانشنامه جهانی نمایش عروسکی« ترجمه شد
و  نویســنده  اســکندرنژاد  غــزل   
کارگردان تئاتر، بــا این توضیح که 
طبق برنامه ریزی های صورت گرفته 
قرار بود دانشــنامه تیرمــاه ۱۴۰۰ 
منتشــر شــود به هنرآنلاین گفت: 
به دلیل همه گیــری کرونا و به طبع 
درگیر شدن گروه تیم ترجمه با این 

بیماری شرایط به گونه ای پیش رفت که این زمان به تاخیر افتاد. مدرس و عضو 
هیات علمی دانشگاه هنر تهران، با بیان این که فقط حدود ۵۰ مدخل دانشنامه 
ترجمه نشــده اســت، ادامه داد: این مجموعه ۱۲۷۲ مدخل دارد و نویسندگان 
متعددی از سراســر جهان این مداخل را نوشــته اند. »دانشنامه جهانی نمایش 
عروســکی« را یونیما )تشکل نمایشگران عروسکی( در سال ۲۰۱۷ منتشر کرده 
است. اولین نسخه به زبان فرانسه نشر یافته و دو ترجمه انگلیسی و اسپانیایی از 
این دانشنامه موجود است که برگردان فارسی می شود سومین ترجمه و چهارمین 
زبان دانشنامه. پژوهشگران ایرانی هم در این دانشنامه مقاله دارند که البته بسیار 
اندک اســت. دانشنامه نیز از نسخه انگلیسی ترجمه می شود. اسکندرنژاد با بیان 
این که ترجمه دانشنامه از تیرماه سال ۹۸ شروع شده، تصریح کرد: طی پیشنهادی 
به مرکز هنرهای نمایشی این طرح پذیرفته شد و با انتشارات نمایش برای چاپ 
آن قرارداد بستیم. سرویراستار مجموعه و یکی از مترجمان خودم هستم و سلما 
محسنی اردهالی، سحر ناسوتی، عمید ابطحی، رضا حیدری، الکا هدایت، مرجان 
پورغلامحسین، هدی جمشیدی، مهسا فلاح، نگین کشفی،  گلناز نویدان، فائزه 
مجاهدطلب، ســحر نجارزاده و ثمر میرفندرســکی دیگر اعضای گروه ترجمه را 

تشکیل می دهند. مدیر اجرایی نیز رضا حیدری است.

خبر 

 شــریفیان با اشــاره به اینکه پس از انتشار 
فراخوان و در زمان حــدود ماه تعداد ۶۱ اثر 
به دبیرخانه رسید، از داوری آثار با حذف نام 
آهنگسازان در شــورای داوری با حضور نادر 
مشایخی، کیاوش صاحب نسق، ابراهیم لطفی 
و محمدسعید شــریفیان خبر داد که از این 
تعداد، ۲۱ اثر امتیاز لازم را به دســت آوردند 
و برای قرار گرفتن در سطح اجرا تایید شدند.
هنرآنلاین با سخنگوی شورای هنری ارکستر 
ســمفونیک تهران درباره مســائل مختلف 

ارکستر گفتگو کرده  که می خوانید.
جناب شریفیان، با توجه به اینکه اکنون شاهد 
اتفاق های تازه در حوزه ارکســتر سمفونیک 
هستیم، در رابطه با ساختار کلی این ارکستر 
و شرایطی که الان در آن ایجاد شده توضیح 

دهید؟
در مورد ارکستر ســمفونیک اغلب این طور 
فکر می شود که تعدادی نوازنده با یک رهبر 
هســتند که در نتیجه همــکاری آنها کاری 
اجرا می شود. اما آنچه مسلم است این که این 
اتفاق ها نمی تواند راحت رخ دهد، اگر ساختار 
درســت و هماهنگ شده در ساختار سازمانی 

ارکستر وجود نداشته باشد. هفت رکن مهم در 
ساختار یک ارکستر وجود دارند که هرکدام از 
آنها اگر کم شوند واقعا شرایط لنگ می شود 
و کار به سرانجام نمی رسد. مدیریت اداری و 
مالی، رهبری ارکستر، آهنگسازی که متصل 
به بحث آرشیو موسیقی است، نوازندگان، نت، 
ســاز و روابط عمومی و مکان برای تمرین و 
اجرای کار مواردی اســت که رکن های اصلی 
کار را تشــکیل می دهند. اگر هر کدام از این 
موارد نباشند کار لنگ می شود. به عنوان مثال 
اگر روابط عمومی نباشد، جذب مخاطب رخ 
نمی دهد و ارکستر بدون مخاطب معنی ندارد.
این هفت مورد حقیقتا باید در یک هارمونی 
خوب و هماهنگ با هم عمل کنند تا نتیجه 
بهتری را در ارکستر شاهد باشیم. آن چیزی 
که ما باید در نظر بگیریم این است که ارکستر 
سمفونیک تهران را نمی توانیم با ارکسترهای 
سمفونیک دیگر دنیا مقایسه کنیم. چرا که ما 
در ایران یک ارکستر سمفونیک بیشتر نداریم 
و این تنها ارکســتری است که حمایت مالی 
و اداری دولتی دارد و می تواند تداوم داشــته 
باشــد و به همین دلیل روی آن برنامه ریزی 

می شود. البته در بخش خصوصی نیز گاهی 
ارکسترهایی به وجود آمده ولی ثبات نداشته 
و نتوانستند در طول زمان ادامه داشته باشند.
مهلت فراخوان ارکســتر ســمفونیک برای 
حمایت از آهنگســازان جــوان پایان یافت و 
برگزیدگان هم معرفی شدند. درباره شرایطی 
که برای حمایت از آثار مد نظر شورای ارکستر 
سمفونیک هست توضیح می دهید؟ به طور 
کل، کارکرد شــورای ارکســتر ســمفونیک 

چیست و چرا تشکیل شده است؟
تــا جایی که من به خاطر دارم از حداقل بعد 
از انقلاب تا همین یک ســال پیش، مدیریت 
هنری ارکستر همیشه با رهبران ارکستر بود. 
یعنی رهبر دائم ارکستر همزمان مدیر هنری 
هم بــود. بنا به دلایل مختلف تصمیم گرفته 
شد حداقل امســال که تا امروز ادامه داشته 
یک شورای هنری تشکیل شود که هم افکار 
جمعی تری حضور داشــته باشند هم اینکه 
مسائل دیگری که مربوط به مبحث ارکستر 
ســمفونیک به عنوان یک محور فرهنگی و 
هنری در کشور اســت، بتواند کارآتر دنبال 
شــود. از وقتی این شورا تشکیل شده، اینجا 
خیلی اتفاق ها رخ داده است. یکی از اتفاق ها 
که خیلــی جای آن خالی بــود، این بود که 
تعاریفی از موســیقی دربیاوریم. اگر شما از 
هر چیزی تعریف نداشــته باشــید طبیعی 
است که هر اتفاقی می تواند بسیار سلیقه ای 
پیگیری شود. اگر شما تعریفی در چارچوبی 
دارید به هر حال این حکم قانون اساســی را 
دارد. ما در شورای هنری ارکستر آمدیم فکر و 
بررسی کردیم و یک اساسنامه ای مدون شد. 
این اساسنامه تعاریف مختلفی دارد و حدود 

و اختیار هر عنصری را مشخص کرده است.
درباره خود شورای هنری مشخص کرده که 
پتانسیل آن چیست و چه کارهایی می تواند 
انجــام دهد و چــه محدودیت هایــی دارد؟ 
همچنین این موارد برای دیگر اجزا همچون 
رهبر مهمان، رهبر دائم و نوازندگان ارکستر 
هم مشخص شــده اســت. ما در شورا فکر 
کردیم یک شورای نوازندگان تشکیل دهیم 
که نماینده نوازندگان ارکســتر در ارتباط با 
شورای هنری ارکستر باشند و به این ترتیب 
بتوانیم از نزدیک تبادل نظر داشته باشیم. در 
واقع به جای اینکه کارهــا یک حالت از بالا 
به پایین و دستوری داشته باشد، یک ارتباط 
نزدیک فکری در انجام کارهای هنری داشته 
باشیم. یکی دیگر از کارهای ما بحث اساسنامه 
و آرشــیو بود. همچنین یکی دیگر از کارها 
که به تازگی نمونــه اول آن درآمده، ۲۰ اثر 
گزینش شده از آهنگسازان ایرانی است که زیر 

نظر بنیاد رودکی درآمده اند.
علاوه بر این بحث سازها و مسائل دیگری نیز 
مورد صحبت قرار گرفته است. یکی از مسائلی 
که به نظر ما خیلی اهمیت دارد، گذشــته از 
مبحثی که خود نوازندگان می توانند به ارتقای 
سطح ارکســتر کمک کنند، بحث اجتماعی 
است. ما در این زمینه فکر کردیم اینجا باید 
محیط کاری باشد که همه بتوانند کار کنند و 
بتوانیم فرهنگ موسیقی ارکسترال را تقویت 
کنیم و در آینده برنامه ریزی برای آن داشته 
باشیم. بر همین اساس، یکی از طرح هایی که 
اجرایی کردیم، فراخوان آهنگســازان جوان 
اســت. البته آقای علی رهبــری هم در این 
مورد تلاشی انجام دادند و تعدادی را انتخاب 

کردند امــا آن کاری که ما انجام دادیم، یک 
فراخوان ملی بود که هر کســی که احساس 
می کــرد می تواند کاری انجام دهد و قطعاتی 
برای ارکســتر سمفونیک بنویســد و در رده 
سنی ۲۵ تا ۴۰ سال اســت، می تواند در آن 
شــرکت کند. این قطعات نوشــته شدند و 
فراخوان تمام شد. ما امروز ۶۱ اثر داریم که از 
طرف این آهنگسازان جوان به دبیرخانه ارسال 
شده و پس از پایان داوری اسامی برگزیدگان 
www. در ســایت بنیاد رودکی به نشــانی
دســترس  در   bonyadroudaki.com

است.
ما ایــن آثار را در دو ســه مرحلــه بازبینی 
می کنیم و گزینشی بین آنها انجام می دهیم. 
بعــد از گزینش، بهترین قطعــات را انتخاب 
می کنیم و آنها برای اجرا با ارکستر سمفونیک 
می روند. حال اگر شــرایط کرونا اجازه دهد، 
کنســرت عمومی برای آنها اجرا می شود، در 
غیر این صورت کنســرت مجــازی برگزار و 
ضبط می شــود. منظور از این کار تشویق و 
استعدادیابی از آهنگسازان جوان است. خوب 
بــه خاطر دارم که قبل از این، بین ارکســتر 
ســمفونیک و بقیه موزیسین ها یک دیواری 
داشتیم. خب کارهایی انجام می شد و تعدادی 
از قطعــات تکــراری بودنــد و کار روی آثار 
آهنگسازان ایرانی خیلی محدود بود. ما با این 
فراخوان این دیوار را برداشتیم و اکنون ارتباط 
اجتماعی با نســل جوان برقرار شده که برای 
تشویق استعدادهای بهتر برای آینده ارکستر 
سمفونیک است. این از جمله کارهایی است 
که به نظرمان خیلی مهــم آمد و پیگیر آن 

هستیم.

گفت وگو با محمدسعید شریفیان، سخنگوی شورای هنری ارکستر سمفونیک تهران 

 دیوار ارکستر سمفونیک برداشته شده است 


